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Аннотация

Целью работы является описание фонда Раисы Кальцы (1897–1979), находящегося в Гуманитарной библиотеке Сиены и документов, содержащихся в нем. Для реализации этой цели автором были выполнены следующие задачи: изучена российская и зарубежная историография проблемы; проанализированы источники по теме; на их основе изучена биография фондообразователя; проведено детальное ознакомление с фондом; исследованы документы, содержащиеся в нем. Изучив историографию вопроса, автор пришел к выводу, что судьба Раисы Кальцы, ее творчество, научная деятельность изучены недостаточно, особенно российскими историками. Работ, посвященных фонду из Сиены – единицы. Рассмотрение источников (личных и деловых писем, дневника, записных книжек, воспоминаний, фотографий, научных работ), принадлежащих как перу фондообразователя, так и другим лицам, связанным с ней, позволило выявить их особенности, основные характеристики, дополнить, уточнить и конкретизировать биографию Раисы Кальцы. Это не только документы по истории повседневности и микроистории, они могут быть использованы при изучении истории русской эмиграции, истории русско-итальянских культурных связей, истории археологии. Судьба Раисы Кальцы интересна и сама по себе, как судьба женщины и человека на фоне истории ХХ века. Хронологические рамки исследования совпадают с хронологическими рамками фонда и датируются 1900-1970-ми гг. В статье дается краткая история формирования архивного отдела Гуманитарной библиотеки Сиены и фонда Раисы Кальцы, передавшей в него свои документы в 1970-е гг. Подробно рассматривается структура фонда: короба I, VI – письма, открытки, телеграммы, дневник, история семей Гуревич, Тумаркины, Френкли; II-IV – «Остия» с материалами о раскопках Античной Остии; V - разнообразные документы; короба с фото. Автор приходит к выводу о важности введения данных источников в научный оборот. Данный фонд является примером наличия документов по русской истории не только в центральных государственных архивах и частных коллекциях, но и в университетских центрах, что ставит перед исследователями задачи ознакомления с их библиотеками и архивами. В статье называются и другие зарубежные архивохранилища, содержащие документы Раисы Кальцы.

 

Abstract

The article strives to describe the fond of Raissa Calza (1897–1979) in the Library of Humanities of Siena and documents in it. For this purpose, the author has carried out the following tasks: she has studied Russian and foreign historiography on the issue; she has analyzed sources on the issue; and drawing on these, she has studied the biography of Raisa Calza; she has reviewed the archival fond and analyzed its documents. Having reviewed the historiography, the author comes to the conclusion that the fate of Raisa Calza, her creativity, and scientific work has been poorly studied, especially by Russian historians. There are few articles dedicated to the Calza collection in the Library of Humanities. Studying the sources (personal and business letters, diary, notebooks, memoirs, photographs, scientific works) associated with Raisa and her connections allows to identify their nature and main features and to supplement, clarify, and flesh out the biography of Raissa Calza. These documents are sources on more than everyday life and microhistory. They can be used in studying the history of Russian emigration, of Russian-Italian cultural relations, of archeology. The fate of Raisa Calza is interesting in itself, as a fate of a woman, an individual, amidst historical events of the 20th century. The chronological frameworks of the study coincide with the chronology of Raisa Calza’s documents preserved in the Siena’s library (1900s-1970s). The article includes an overview of the creation of the archive in the Library of Humanities of Siena and that of the Raissa Calza fond, which came into existence when she donated her documents to the Library in 1970s. The article studies the structure of the Raissa Calza fond: boxes I, VI – letters, postcards, telegrams, dairy, history of Gourevitch, Tumarkin and Frenkley families; II-IV – ‘Ostia’ containing materials on the excavations of Antic Ostia; V – various documents, boxes of photos. The author concludes that these sources should be introduces into scientific use. The collection proves that documents on Russian history are available not only in central state archives and private collections, but also in universities. It challenges historians to start researching universities libraries and archives. The article also names other foreign archives containing documents of Raissa Calza.
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